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1. Horská střediska udržela ceny skipasů na loňské úrovni 

Tisk ● Svět HORECA; str. 2 (Průmysl / Logistika) ● 20. 12. 2024 ● Neutrální 

Vydavatel: 1. Press Real Group, spol. s r.o. (cz-28459971) 

Odkaz: náhled 

Horská střediska udržela ceny skipasů na loňské úrovni 

Návštěvníci českých hor se mohou i letos těšit na řadu novinek, přičemž ceny skipasů se podařilo udržet prakticky na loňské 

úrovni. Skiareály v ČR nepolevují ve vylepšování svých služeb pro zákazníky a pokračují i v investicích do efektivních 

technologií, aby i při proměnlivosti počasí a cen energií mohly milovníkům zimních sportů a pohybu na zdravém vzduchu 

nabídnout zimní zážitky a lyžování v očekávaném rozsahu a maximální kvalitě. Nedávný průzkum mezi rekreačními sportovci 

ukázal, že zájem o lyžování a snowboarding je stále nadstandardně vysoký. 

Letošní investice do zimní sezóny dosáhly rekordních 1,75 mld. Kč. 

Z toho zhruba 950 mil. Kč tvoří posílení ubytovací kapacity na Dolní Moravě, kde ve třech nových objektech mohou 

návštěvníci využít celkem 171 apartmánů hotelového typu, jen 200 m od nástupu na lanovku. Jde o komfortní, moderní 

ubytování v horském designu s veškerým vybavením a servisem ke strávení aktivní lyžařské dovolené. 

Tento výjimečný projekt bude pochopitelně využíván celoročně, čisté investice středisek přímo do letošní zimní sezóny tedy 

dosahují i tak významné výše cca 800 milionů Kč. Díky nim se návštěvníci českých hor mohou těšit např. na novou 

šestisedačkovou lanovku s „bublinou“ v Deštném, nová lanovka bude také ve Filipovicích, vzniknou nové skikrosové tratě na 

Dolní Moravě a v Železná Rudě, pohyblivé lyžařské pásy ve Vítkovicích a Peci pod Sněžkou apod. Zásadní část investic 

tradičně směřuje do vylepšení zasněžovacích systémů, nákupu sněžných roleb nebo propojení a vylepšení profilů sjezdových 

tratí v řadě dalších středisek. Kvalitnější služby dostanou návštěvníci českých hor díky novým provozním budovám, investicím 

do zlepšení zázemí doprovodných služeb, nebo rozšíření portfolia služeb. Otevírají se další nové restaurace (Dolní Morava) i 

menší gastro provozy (Malá Úpa, Rokytnice n. Jizerou). Opět pokračuje digitalizace systémů, především v oblasti online 

prodeje skipasů, automatických pokladen či rezervace vybavení v půjčovnách, ve kterých také bylo často obnoveno 

zapůjčované sportovní vybavení. 

Aktuální výzvy a jak jim české skiareály čelí 

K nejsilnějším výzvám doby pro české hory patří zejména výkyvy počasí. Skiareály ale chtějí nabídnout zimní zážitky a lyžování 

v očekávaném rozsahu a maximální kvalitě. Proto investují i do technologií podporujících vyšší účinnost, nižší spotřebu energií 

a lepší hospodaření s vodou. Jde zejména o výstavbu akumulačních nádrží, nákup nových sněžných děl a tyčí, které jsou stále 

účinnější a úspornější (jen za posledních 10 let se efektivita technického zasněžování zdvojnásobila, přitom technický sníh 

neobsahuje nic jiného než vodu a vzduch). Opět se rozšiřuje používání moderní technologie SNOWSAT, která pomocí satelitů 

(GPS) s přesností na centimetry měří výšku sněhu v konkrétním místě, takže areály dokážou kvalitněji upravovat sjezdové 

tratě, šetřit elektrickou energii a pohonné hmoty a zároveň šetrněji hospodařit s vodou při zasněžování. Akumulační nádrže, 

které sbírají vodu ze srážek, jarního tání a oblev, násobně zlepšují účinnost technického zasněžování, a přitom chrání menší 

vodní toky. Na přínosech nádrží se shodnou provozovatelé skiareálů i vodohospodáři. Napomáhají k zadržování vody v 

přírodě i k jejímu ochlazování, zachytávají přírodní srážky k zasněžování a také slouží jako zdroje vody v případě hašení požárů 

v nepřístupném horském terénu. 

Dosud skiareály v ČR vybudovaly cca 40 akumulačních nádrží. Jedna z nejnovějších vzniká ve SkiResortu Černá Hora– Pec, 

včetně zakrytí novým parkovištěm jde o investici 90 mil. Kč. Výstavbou dalších 30-50 nádrží by celkový objem v akumulaci 

vzrostl tak, že by tyto vysoce udržitelné zdroje pokryly až polovinu celkového množství vody využívaného pro technické 

zasněžování. To by umožnilo včasný start zimních sezón a mělo zásadní pozitivní vliv na fungování celých horských středisek. 

„V zahraničí jsou akumulační nádrže běžné, bohužel v ČR je schvalování jejich výstavby bez objektivních příčin zpomalováno či 

zcela zastavováno. Už řadu let hlasitě říkáme, že nefinanční podpora v podobě lepšího přístupu k posuzování a povolování 

investičních projektů a staveb je to, čím by český stát skiareálům a horským regionům pomohl nejvíce, ale stát jako by nás 

neslyšel,“ komentuje Libor Knot, ředitel Asociace horských středisek ČR (AHS). 

Čeští lyžaři a snowboardisté chtějí ve svém koníčku pokračovat 

Výzkum přímo mezi českými lyžaři a snowboardisty ukázal, že 82 % z nich chce rozsah těchto svých aktivit v budoucích letech 

zachovat nebo dokonce zvýšit (37 % se jim chce věnovat více než dosud, 45 % stejně jako dosud). Tyto dva postoje nejčastěji 

deklarovali lyžaři či snowboardisté z věkové skupiny 15-21 let, která má před sebou nejvíce let aktivního života: více než dosud 

https://app.mediaboard.com/article/3614049885/dff833d2be92cfacd249?query=%22asociace+horsk%C3%BDch+st%C5%99edisek%22+OR+asociace%2Bhorsk%C3%BDch%2Bst%C5%99edisek+OR+%22ahs%22+OR+%22libor+knot%22+OR+libor%2Bknot&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3Mzg0MTc4ODQsIndpZCI6NDMxNCwiYWlkIjozNjE0MDQ5ODg1fQ.t4WakwbIWvjtZvbJbupV95ulhENZIQ0DB2qy1AgNei4
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jich chce jezdit 50 % a stejně jako dosud 40 %. Zároveň v nejstarší věkové skupině 44- 55 let je vysoký podíl těch, kteří v 

těchto aktivitách nehodlají polevit: 58 % z nich chce jezdit na lyže či snowboard stejně jako dosud, což je napříč zkoumanými 

věkovými skupinami suverénně největší podíl. 

Převážná většina (86 %) všech dotázaných souhlasí s tím, že se mladí lidé mají učit lyžovat/jezdit na snowboardu, nejčastěji z 

následujících důvodů: lyžování/ snowboarding přináší dětem zdravotní a psychologické výhody (82 %), pomáhá rozvoji jejich 

motoriky (76 %), je celkově dobrou příležitostí k pohybu (71 %), posiluje u dětí sebedůvěru (65 %) a pomáhá vytvářet sociální 

kontakty (57 %). „Pro české skiareály jsou to jasné signály, že zájem o rekreační sjezdové lyžování i snowboarding mezi Čechy 

je vysoký, poptávka po službách lyžařských areálů bude pokračovat, a že nám proto dává smysl čelit výzvám, které současná 

doba přináší, abychom umožnili milovníkům zimních sportů a pohybu na zdravém vzduchu provozovat tyto aktivity,“ říká 

Kateřina Neumannová, prezidentka AHS. 

Milovníky českých hor potěší, že ceny skipasů v sezóně 2024-25 zůstávají v zásadě stejné nebo velmi podobné loňským. 
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2. 90′ ČT24 

Televize ● 90’ ČT24 (ČT24) ● 22. 12. 2024, 20:06 

Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE (cz-00027383) 

Odkaz: náhled 

A u telefonu Libor Knot, ředitel asociace horských středisek ČR. Dobrý večer přeji. 

Dobrý večer.  

Jak velká část vánočních hostů dorazila na hory už o tomto víkendu?  

Tak ono je to vždycky o takových těch lyžařích, kteří přijedou před Vánoci a dá se říct, že aspoň tady třeba v Krkonoších bylo 

docela plno o víkendu. Ale ten hlavní nápor jako vždy se čeká někdy toho 26, 27 prosinec do Silvestra. Takže je to takto rozdělené 

na dvě části. Většina lidí slaví čtvrtý den doma, ale jak říkám, tento víkend už byl docela plní. Jak velká část středisek je už 

otevřena? V tuto chvíli, co jsem se díval, tak zhruba polovina lyžařských středisek nabízí svoje sjezdovky a lyžařská dopravní 

zařízení. Je to přes 100 km sjezdovek, 120 nějakých lanovek a vleků, takže je to sice polovina, což na druhou stranu není úplně 

ideální stav vzhledem k tomu vývoji počasí, ale na druhou stranu přes 100 km je docela dost a ta hlavní střediska nabízí vždycky 

několik km sjezdovek, takže já myslím, že ten výhled toho počasí na Vánoce není špatný, tak že se to podaří.  

Je ještě možné koupit na poslední chvíli vánoční pobyt na horách v hotelu, penzionu? Pane Knote, slyšíme se? Tak pokusíme se 

obnovit spojení s Liborem knotem, ředitelem asociace horských středisek. (...) A vracíme se zpátky na hory. Ve spojení 

bychom znovu měli být s Liborem knotem, ředitelem asociace horských středisek. 

Tak doufám, že se to spojení podařilo obnovit. Dobrý večer ještě jednou.  

Dobrý večer.  

My jsme se bavili v úvodu o tom zájmu o tuzemské hory, o tom, že někteří lyžaři přijeli už o tomto víkendu.  

Ten zájem o hory je stejný v případě všech hor v ČR nebo přece jenom v případě některých lokalit je ten zájem vyšší, někde nižší. 

Já myslím, že se to nedá takto specifikovat. My máme to štěstí, že v podstatě kolem dokola republiky máme hory, takže jedou 

úplně všechna ta pohoří, která si dovedeme teďka jakoby vyjmenovat. Takže není v tom velký rozdíl. V každém těch míst jedou 

střední a větší střediska, někde i ta menší, takže určitě je kde lyžovat. Já jsem narážel konkrétně na Jeseníky a dopad letošních 

zářijových povodní na zájem lidí právě o Jeseníky.  

Je to znát? Promítá se nějakým způsobem to, co se dělo na Jesenicku v září, do zájmu o Jeseníky teď v prosinci? 

Tak já to umím říct spíš té druhé strany, že teď funguje Dolní Morava, Černohorské sedlo, Karlov, Praděd. Paprsek, Branná, prostě 

spousta těch známých míst, které v Jizerských horách nebo třeba v Jeseníkách a přilehlých horách fungují. Ale je to spíš otázka 

takové té predikce toho, co se stane, protože ten podzim ukazoval na to, co jste říkala, že zájem o tady tyto lokality je nižší, tak 

doufejme, že i s tou podporou, kterou plánuje na pobyt lidí v této lokalitě Ministerstvo pro místní rozvoj a kraje, se to zlepší.  

Jak se letos změnily ceny skipasů, ceny ubytování, ceny dalších služeb na horách?  

To, co známe, co se týče třeba skipasů, tak je poměrně pozitivní zpráva, protože dvě třetiny středisek zůstávají na loňských 

cenách. Tam nedošlo k nějakému výraznému, nějaké výrazné změně. Co se týče toho zbytku, tak tam buď mírné zdražení o 

jedno až tři procenta nebo doktor dokonce některá střediska zlevňovala. Takže potud je to asi v pořádku a myslím, že míru 

inflace ani nekorespondovala s těmi ostatními službami, jako je ubytování. Takže co se týče cen, tak žádná velká změna oproti 

loňsku.  

Je velký problém na sezonu získat dost pracovníků? Myslím tím ať už do horských středisek, tak do hotelů, restaurací.  

Já myslím, že to je dlouhodobý problém. Není to letos ničím výjimečné. Všichni se na to musí připravit, že takto to je. Je to i 

sezónní práce. Léto a zima jsou prostě něco jiného, než je na podzim, takže každý je s tím zvyklý takto pracovat a nějak si s tím 

poradí.  

Ještě mě zajímá poslední věc, jaký bývá zájem o hory, až bude po Silvestru, po Novém roce, v těch prvních týdnech nového roku 

před prvním turnusem jarních prázdnin? 

Stručně řečeno, je to o počasí. I loni se ukázalo, že prosinec, leden, i když tam byly drobné výkyvy počasí, tak byl velký zájem o 

české hory. Návštěvnost byla vysoká. Pak to samozřejmě ten únor pokazila. Nejinak tomu bude letos. Já doufám, že ta 

https://app.mediaboard.com/article/3630020143/a35e310fdcf08b348ff1?query=%22asociace+horsk%C3%BDch+st%C5%99edisek%22+OR+asociace%2Bhorsk%C3%BDch%2Bst%C5%99edisek+OR+%22ahs%22+OR+%22libor+knot%22+OR+libor%2Bknot&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3Mzg0MTc4ODQsIndpZCI6NDMxNCwiYWlkIjozNjMwMDIwMTQzfQ.xQq8tBXXQ_PwIO7gvprYqLIaldLgn6IPg_urLEi05yg
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předpověď na vánoční a silvestrovské pobyty je teď poměrně pozitivní. Mají být minusové teploty, nějaké sluníčko, takže to bude 

takový ten obvyklý Peake. A potom ten leden je opravdu o počasí. Pokud bude hezky, tak si troufám říct, že to bude o něco málo 

míň než v únoru, ale o mocné.  

Libor Knot, moc vám děkuji.  

Taky děkuji, na shledanou. 
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3. Pod tlakem klimatu a rostoucích nákladů. Má lyžování budoucnost? 

Online ● seznamzpravy.cz (Zprávy / Politika) ● 23. 12. 2024, 9:05 ● Neutrální 

Vydavatel: Seznam.cz, a.s. (cz-26168685) 

Odkaz: náhled / original 

Pod tlakem klimatu a rostoucích nákladů. Má lyžování budoucnost? 

Na českých sjezdovkách loni ležela po velkou část zimy jen poměrně tenká vrstva umělého sněhu. Ilustrační snímek z února 

2024. 

Data o klimatické změně jsou neúprosná: Země má za sebou nejteplejší rok v dějinách měření, alpské ledovce tají rekordním 

tempem. Jaké vyhlídky má za této situace lyžování? Sociologové sportu tvrdí, že bude mnohem exkluzivnější. 

Článek si také můžete poslechnout v audioverzi. 

Na nejslavnější závod v běžeckém lyžování ve střední Evropě se v únoru chystaly tisíce profesionálních i amatérských 

sportovců. Jejich příprava však přišla vniveč. Jizerskou padesátku, kultovní událost, jež se koná od šedesátých let minulého 

století, museli pořadatelé zrušit. Nebyl sníh. 

Více příležitostí měli v tuzemsku milovníci sjezdového lyžování, i na sjezdovkách ovšem byla sněhová pokrývka vesměs velmi 

tenká a provozovatelé zimních areálů se spoléhali zejména na umělé zasněžování. 

Klimatická změna si vybírá svou daň i na zimní turistice a celá tato oblast cestovního ruchu se může v nadcházejících letech 

dočkat značných změn. Nabízí se tedy otázka, zda má lyžování i v době globálního oteplování budoucnost. A jaká tato 

budoucnost bude. 

Problém neřeší jen Česká republika, ale i okolní alpské země. Již v současnosti platí, že celkový objem tamních ledovců je rok 

od roku nižší. Tání probíhá závratným tempem, různé studie upozorňují, že Alpy každoročně ztrácí kolem čtyř procent objemu 

sněhu. 

„Sněhu je čím dál méně, a když už přijde, je to často ve formě kalamity, což pro turismus samozřejmě také není vhodné,“ 

vysvětluje pro Seznam Zprávy klimatolog Aleš Farda z Ústavu výzkumu globální změny Akademie věd České republiky. „Na 

sníh už není spolehnutí ani v Alpách. Tamní ledovce se stahují a sněžná čára se posouvá do čím dál vyšších horských poloh,“ 

dodává. 

Optimisticky nevypadá ani výhled do budoucna. Lidstvo si již nyní zadělalo na další problémy. 

Zpráva Mezivládního panelu pro změnu klimatu směrem k roku 2050 očekává, že v zimě bude v nízko položených střediscích 

o 10 až 40 procent méně sněhu než na začátku 21. století, a to bez ohledu na to, jak rychle bude světové společenství snižovat 

emise. Tyto ztráty jsou nevyhnutelné kvůli oteplování, které již lidé emisemi skleníkových plynů způsobili v minulosti. 

Hodnoty, svědčící o globálním oteplování, navíc dále prudce rostou. Souhrnné statistiky za rok 2024 zatím ještě nejsou k 

dispozici, ovšem už nyní je v podstatě jasné, že letošní rok bude klimatology vyhlášen coby nejteplejší rok v historii měření. 

Ostatně stejně jako ten předchozí. 

Klimatologové a odborníci předpovídají v příštích letech oproti předindustriálnímu období nárůst světových teplot přibližně o 

2,5 °C - odhad je tak o celý stupeň vyšší než mezinárodně stanovené cíle ochrany klimatu. Pařížská dohoda z prosince 2015 

například připouští maximální změnu o 1,5 stupně a svým signatářům nařizuje o setrvání pod touto hranicí usilovat. Jako 

maximální navýšení pak dohoda uvádí hodnotu 2 °C. 

I tato - podle mezinárodní smlouvy stále ještě únosná - změna by řadu evropských lyžařských středisek poznamenala. 

Vědecký tým z Univerzity v Grenoblu ve francouzských Alpách v loňském roce publikoval studii, která předpokládá, že při 

globálním oteplení o zmíněné 2 °C bude velmi vysokému riziku vystavena více než polovina z 2234 zkoumaných lyžařských 

středisek ve 28 evropských zemích. Konkrétně 53 procent. 

Při oteplení dvojnásobném - o 4 stupně - pak tento podíl vzroste na 98 procent. 

Studie jako možnost eliminace rizika uvádí výhradní spoléhání se na umělý (technický) sníh, který je již nyní nedílnou součástí 

reality ve většině lyžařských středisek. Zpráva vědeckého týmu z Loughborough University ukázala, že v nějaké míře jej využívá 

95 procent lyžařských středisek na světě. Mimochodem – zpráva vznikla při příležitosti posledních zimních olympijských her v 

Pekingu v roce 2022, které umělý sníh využívaly téměř ze sta procent. 

https://app.mediaboard.com/article/3633244193/43f70b6c71b62c88b828?query=%22asociace+horsk%C3%BDch+st%C5%99edisek%22+OR+asociace%2Bhorsk%C3%BDch%2Bst%C5%99edisek+OR+%22ahs%22+OR+%22libor+knot%22+OR+libor%2Bknot&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3Mzg0MTc4ODQsIndpZCI6NDMxNCwiYWlkIjozNjMzMjQ0MTkzfQ.baDEczOhvugsj2fz_mp1h2-e9LpJ8HizUa_cnhd_q7w
https://www.seznamzpravy.cz/clanek/domaci-zivot-v-cesku-pod-tlakem-klimatu-a-rostoucich-nakladu-ma-lyzovani-budoucnost-265736
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A de facto výhradní využívání technického sněhu ukazuje i nahlédnutí do pravděpodobné budoucnosti lyžování v Česku. 

Podle odhadů odborníků, oslovených kanálem National Geographic, se přibližně kolem roku 2050 budou výhradně na tuto 

variantu sněhové pokrývky spoléhat lyžařská střediska s nadmořskou výškou nižší než 1200 metrů. 

Itálie, únor 2024. Podívejte se na snímky z loňské zimy v Alpách: 

Zima na horách v Itálii vyvolává představu zasněžených kopců a lyžařů, kteří si ladně razí cestu ze svahů dolů. „Letos se však 

ukazuje úplně jiný obrázek: Mnohá lyžařská střediska se potýkají se zimou bez sněhu,“ poznamenala agentura AFP. Na snímku 

Dolomity v oblasti Braies, 6. února 2024. 

Prags / Braies se rozprostírá v údolí Pragser Tal v italských Dolomitech, zde na snímku z 6. února 2024. Stejně jako další místa 

Evropy, i tady se na stavu sněhu podepsala letošní velmi mírná zima. 

Italská ekologická skupina Legambiente odhadla, že asi 90 % italských sjezdovek je nyní závislých na umělém sněhu. (Snímek 

vznikl u obce Prags v jižním Tyrolsku v severní Itálii 6. února 2024.) 

Legambiente ve své zprávě dodává, že na umělém sněhu je nyní závislých rovněž 70 % sjezdovek v Rakousku, 50 % ve 

Švýcarsku a 39 % ve Francii. (Na snímku sjezdovky u Cortiny d’Ampezzo, 4. února 2024.) 

Letecký pohled na sjezdovku poblíž Cortiny d’Ampezzo v Itálii dne 4. února 2024. Místní podnikatelé i pamětníci připisují 

nedostatek sněhu globálním změnám klimatu, napsal server BNN. 

Dobbiaco (Toblach) se nachází u vstupu do romanticky divokého Val di Landro. Město je dějištěm Tour de Ski i dalších závodů 

v běhu na lyžích. Kvůli vysokým teplotám v prvním únorovém týdnu ovšem v okolí mnoho sněhu nezbylo. (Snímek ze 3. února 

2024.) 

Nezvykle vysoké teploty a málo sněhu se podepisuje pochopitelně i na stavu vod. Na snímku řeka Pád poblíž Ferrary, foceno 

2. února 2024. 

Tudy obvykle teče voda. Díváte se na Navigli, systém vzájemně propojených kanálů protínajících Milán, foceno 6. února. 

Vyschlý kanál Navigli v Miláně, Itálie, 6. února 2024. 

V České republice vysoké hory jednoduše nejsou. Nad zmíněnou hranicí se v tuzemsku pohybují pouze vrcholky několika 

málo sjezdovek. Vůbec nejvýše položená z nich, Praděd-Ovčárna v Jeseníkách, má svůj nejvyšší bod položený ve výšce 1438 

metrů nad mořem. 

Spor o umělý sníh 

Už nyní je zasněžování pro české provozovatele zimních středisek v podstatě nezbytné. V rozhovoru pro Seznam Zprávy to 

potvrdil ředitel Asociace horských středisek Libor Knot. Ukázala to podle něj nejen loňská zima, tuzemská střediska se na 

nedostatek sněhu připravují už déle. „První špatná zima po několika dobrých letech byla v sezoně 2006/2007, takže je to v 

podstatě 20 let, kdy si střediska začala situaci uvědomovat. Nejde jen o záležitost posledních dvou, tří let,“ říká Knot. 

„Technický sníh vydrží zhruba až sedmkrát víc než ten přírodní, nejenom co se týče tání, ale i odolnosti,“ vysvětluje. „Kdyby byl 

na sjezdovkách jenom přírodní sníh, tak ve dvě, ve tři odpoledne jsou tam metrové muldy, jak jsme byli zvyklí v osmdesátých 

letech.“ 

Jeden pohled je lyžařský, druhý ekologický. Pozornost ochránců přírody se obrací zejména ke spotřebě vody. „Lokálně umělé 

zasněžování snižuje průtoky a stav vody v horských tocích,“ vysvětluje pro Seznam Zprávy Adam Vizina, vedoucí oddělení 

hydrologie Výzkumného ústavu vodohospodářského T. G. Masaryka. „To může při určitých situacích - například pokud jsou 

podkročeny minimální zůstatkové průtoky - vést k prohloubení hydrologického sucha a ohrožení vodních ekosystémů, zvláště 

při nízkých průtocích.“ 

Klimatolog Farda dodává: „Hlavně po suchých létech je poměrně nepříjemné, že vodní zásoby jsou drancovány na 

zasněžování svahů. Je to samozřejmě lokální záležitost, děje se to jen na několika, řekněme, desítkách míst v České republice, 

ale lokálně to samozřejmě může být problém.“ Z celorepublikového pohledu však spotřeba vody nijak markantní není, shodují 

se odborníci. 

Libor Knot také odkazuje na studie, které si zadalo Ministerstvo životního prostředí. „Prokázaly to, co my už dlouhodobě 

tvrdíme na základě našich zdrojů, a sice že ani po stránce vodohospodářské, ani po stránce dopadu na biotu (soubor všech 

prvků fauny a flory v daném období nebo prostředí, pozn. red.) nejsou dopady technického zasněžování vůbec významné,“ 

uvádí. 

Ekologické dopady zimního turismu 
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Efektivní a tedy ekologicky méně náročná výroba bílé pokrývky sjezdovek pomocí sněžných děl nicméně vyžaduje poměrně 

náročné podmínky - ideálně teploty pod bodem mrazu v kombinaci s nízkou vzdušnou vlhkostí. 

„Ani umělé zasněžování nepomůže, pokud přijde nějaká velmi teplá vlna. Navíc i ten technický sníh v podstatě může roztát,“ 

upozorňuje Aleš Farda. 

Vlastnosti technického sněhu 

Rozdíl mezi přírodním a umělým sněhem je patrný na celé řadě fyzikálních vlastností, vysvětluje hydrolog Adam Vizina: 

Technický sníh má jiné vlastnosti než normální sníh kvůli tomu, že vzniká jiným způsobem než klasická sněhová vločka. Ta 

vzniká krystalizací přechlazené vodní kapky. A pak se postupně zvětšuje, jak se jednotlivé krystalky spojují do vločky. 

Důležitým faktorem u vzniku vločky je čas. Zatímco umělý sníh vzniká v řádu sekund, u klasické sněhové vločky jde o hodiny. 

Rozdíl je i v tom, že sněhová vločka vzniká od svého středu, který tvoří kondenzační jádro, směrem k okrajům a postupně 

roste. Umělý sníh jsou v podstatě velmi malé kapičky vody, které zjednodušeně řečeno mrznou od okraje směrem ke svému 

středu. Takže úplně obráceně. Vzniklý krystal je zaoblený, a výsledná sněhová pokrývka je sypká a připomíná písek. 

Tání probíhá pomaleji než u přírodního sněhu, to však způsobuje, že půda stlačená pod technickou pokrývkou ve srovnání s 

přírodním sněhem hlouběji promrzá. Tyto vlastnosti umělého sněhu negativně ovlivňují růst místních rostlin a biologickou 

rozmanitost. 

„Technický sníh má větší hustotu a větší tepelnou vodivost, takže méně izoluje spodní vrstvy, méně brání promrznutí půdy. A 

to má dopad na biotu žijící v půdě pod sněhovou pokrývkou,“ vysvětluje hydrolog Vizina. „Zároveň tento sníh kvůli vyšší 

hustotě déle taje a tím lokálně mění hydrologický režim toků. Dochází k pomalejšímu a pozdějšímu tání.“ 

Zároveň však dodává, že ani přes tato fakta nevidí v zasněžování žádný konflikt, pokud budou dodržena nastavená pravidla 

odběrů vody. 

Umělé zasněžování, pokud má být efektivní, vyžaduje poměrně náročné podmínky - mráz a sucho. Ilustrační snímek. 

Ekologický dopad zimního turismu ale nespočívá pouze v zasněžování. Studie rakouské Spolkové agentury pro životní 

prostředí se zabývala uhlíkovou stopou a vypočítala, že samotné lyžování - kam je započítána i energie na provoz a údržbu 

sjezdovek - se podílí pouze na přibližně 18 procentech emisí CO2 vyprodukovaných průměrnou zimní dovolenou. Za polovinu 

emisí může doprava a za 32 procent ubytovací služby a gastronomie. 

Souhrnná data o podílu zimní turistiky na světové produkci oxidu uhličitého dostupná nejsou. Celosvětový cestovní ruch 

(nejen lyžařský, který je globálně ve značné minoritě) je ale podle dat zodpovědný za značné emise skleníkových plynů, které 

se odhadují na 8,1 % celosvětových emisí, přičemž 49,1 % tohoto příspěvku je způsobeno dopravou. 

Prohlédněte si záběry lyžařů, kteří v únoru vyjeli do hor i přes nedostatek sněhu: 

Téměř jarní pohled na Krkonoše z Vrchlabí. 

Ve skiareálu Herlíkovice nedaleko Vrchlabí se lyžuje, mimo sjezdovky ale už sníh skoro úplně zmizel. 

V Herlíkovicích se aktuálně lyžuje na 40 centimetrech sněhu. 

Radost z lyžování v Herlíkovicích lidem nekazí ani ne zcela ideální podmínky. 

Nadprůměrně teplé počasí zatím pokračuje. 

Dnes i v pátek budou teploty na mnoha místech vystupovat nad deset stupňů Celsia, tedy bezmála o deset stupňů 

překračovat hodnoty obvyklé v polovině února. 

V pátek mohou denní teploty vystoupat až na 14 stupňů Celsia, o víkendu se pak začne mírně ochlazovat. Snímek je z Pasek 

nad Jizerou. 

Obloha bude spíše zatažená a občas se vyskytnou přeháňky. Na horách může sněžit. 

V sobotu bude sněžit v polohách nad 1000 metrů, v neděli se hranice posune na 800 metrů. V sobotu noční teploty klesnou 

na osm až čtyři stupně, v neděli na pět až jeden stupeň. 

Sobotní den bude s teplotami mezi osmi a 12 stupni, poslední den týdne se budou držet už jen do deseti stupňů. 

Na Severáku (na snímku) je v provozu jen takzvaná část sever, kde je zhruba 1,6 kilometru sjezdovek. 

Na Malinovce v Bedřichově v Jizerských horách si lidé musí kopec vyšlápnout po svých, vleky nejedou. 
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Některá menší střediska jsou mimo provoz. Uzavřen je Javorník u Liberce a právě i jizerskohorská střediska Bedřichov a 

Josefův Důl. 

I přes nepřízeň počasí to lidé v Bedřichově nevzdávají. 

Bedřichovský stadion měl být v neděli místem, kde odstartuje Jizerská padesátka. Kvůli nedostatku sněhu byla ale zrušena. 

Na uměle zasněženém stadionu v Bedřichově sníh pro běžkaře je, v lesích je to pak už ale na mnoha místech mnohem horší. 

Snímek z Bedřichova hovoří jasně. Bílá uměle zasněžená stopa, okolo zeleno. 

Jaký vosk zvolit pro aktuální mimořádně teplé počasí? 

V příštím týdnu meteorologové očekávají obdobné počasí se zataženou oblohou. Průměrné noční teploty se budou držet 

těsně nad nulou a denní nejprve kolem pěti, postupně kolem osmi stupňů. 

Ředitel Asociace horských středisek Knot tvrdí, že střediska si ekologickou odpovědnost uvědomují a snaží se chovat 

odpovědně. Upozorňuje však, že ekologická odpovědnost není zdaleka jediná, kterou skiareály nesou. 

Hovoří i o odpovědnosti socioekonomické. Zimní areály jsou totiž významným ekonomickým faktorem v rámci celých regionů. 

„I když se třeba někde zdá, že výtěžek samotného areálu je nulový nebo i lehce ztrátový, pořád má pro ten region velký 

význam. Jedna koruna utracená v lyžařském areálu znamená sedm korun utracených v celém horském středisku a v 

navazujících službách, jako je ubytování, stravování, půjčovny lyží a podobně,“ uvádí Knot. 

Zelená alternativa skiareálů 

V západní Evropě, ale třeba i v Číně, se stále větším trendem stává udržitelnější způsob lyžování - na tzv. suchých sjezdovkách, 

které nejsou závislé na sněhové pokrývce a v provozu jsou celoročně. 

Podle nedávné reportáže BBC by právě tyto areály mohly být odpovědí na otázku budoucnosti sjezdového lyžování. 

Reportérka zavítala do Kodaně na jednu z dominant města - kopec CopenHill. V budově ve tvaru oblouku se nachází 

elektrárna na výrobu energie z odpadu s nulovými emisemi, na jejímž vrcholu je městský park - uměle vytvořená hora v jinak 

plochém městě. Od otevření v roce 2019 se na tuto bývalou spalovnu každoročně sjíždí asi 10 000 obyvatel a turistů. 

Přestože je zima pro skiareály z ekonomického hlediska klíčová, roste i fenomén letní turistiky do horských středisek. „Jedna z 

věcí, která se často připomíná, je, aby provozovatelé diverzifikovali svoji nabídku v rámci nejenom lyžařských areálů, ale celých 

horských středisek i do dalších období roku,“ uvádí Knot. 

„To se samozřejmě děje, to není žádný nový objev. Objem návštěvnosti přes ‚letní období‘ roste každý rok o 3–5 procent. A 

investic do letní turistiky, ať už jsou to velké atrakce typu stezek v korunách stromů nebo cyklotrailů pro rodiny s dětmi a tak 

dál, je celá řada,“ dodává. 

Velké středisko ve Francii oznámilo konec 

Pokud se budou v příštích sezonách opět opakovat na sněhové srážky slabé ročníky, velkým fenoménem příštích let může být 

zavírání zimních areálů. Nejen v Česku, ale i jinde v Evropě. 

Již v říjnu letošního roku oznámilo ukončení činnosti velké francouzské alpské lyžařské středisko Alpe du Grand Serre. Podle 

deníku The Guardian při tom odkázalo na nedostatek finančních prostředků způsobený tím, že horské oblasti v nízkých a 

středních nadmořských výškách po celé Evropě se potýkají se zkrácenou sezonou v důsledku globálního oteplování a úbytku 

sněhových srážek. Označení „v nízkých a středních nadmořských výškách“ zní v českém kontextu až úsměvně, jelikož středisko 

se pohybuje mezi 1368 a 2184 výškovými metry. 

Trend může podle odborníků pokračovat a celý zimní turismus se zřejmě přesune do menšího počtu větších středisek. 

Centralizace se bude týkat i běžeckého lyžování, jelikož zasněžování tratí v horském profilu je ještě mnohem obtížněji 

proveditelné. Alternativou zřejmě budou běžkařské areály a stadiony. 

Centralizace půjde ruku v ruce s dojížděním za sněhem, ale ani to už není neobvyklé. „Češi objevili atraktivitu zahraničních 

středisek. I když jsou tam vysoké ceny, kvalita lyžování je - i díky přirozeným podmínkám, jako jsou vyšší hory a delší 

sjezdovky - vyšší,“ vysvětluje docentka Irena Durdová, která přednáší sociologii sportu na Institutu tělesné výchovy a sportu 

Vysoké školy báňské v Ostravě. 

Češi - národ lyžařů? 

Nic z výše uvedeného ovšem neznamená, že by lyžování nemělo v české společnosti budoucnost. Jako klíčová se ukazují - 

mnohem více než ta klimatologická - data o zájmu o lyžování. A v tom jsou Češi na špici Evropy - lyžuje jich více než pětina. 

Více lyžařů je podle předloňských dat pouze v několika alpských a severských zemích. 
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Zájem o lyžování potvrzuje i Knot. „Je obrovský - v Česku se realizuje okolo 7 milionů lyžařských dnů,“ uvádí statistiku, která je 

násobkem počtu lyžařů a počtu dnů, které každou sezonu stráví na svahu. „Jsme národ lyžařů.“ 

Masovou zábavou se v tuzemsku lyžování stalo zejména díky lyžařským kurzům zařazeným do osnov základního i středního 

vzdělávání. „Ty byly dostupné i pro sociálně slabší,“ vysvětluje Durdová. Dnes však podle ní mají školy problémy kurzy naplnit. 

Potvrzuje to i Emanuel Hurych, sociolog sportu a docent na Fakultě sportovních studií Masarykovy univerzity: „Jejich počet se 

snižuje, tím pádem se lyžování stává záležitostí určité vybrané skupiny. Věnují se mu ti, co si to mohou dovolit.“ 

Malý zájem o školní lyžařské kurzy 

Sociolog sportu Emanuel Hurych věří, že lyžařské kurzy mají velký význam. Sám je dříve pořádal a hovoří nejen o přínosu po 

tělovýchovné stránce, ale i o společenských aspektech. „Kromě lyžování tam bývá zařazena i spousta společenských aktivit, 

aby žáci měli možnost se nějak poznávat i v jiných situacích než ve třídě při výuce,“ říká pro Seznam Zprávy. 

Přestože v kurzech vidí řadu benefitů, přiznává, že výcviky nejsou nezbytné a jejich budoucnost v masovém měřítku je nejasná. 

„Pokud někdo bude uvažovat v nějakém poměru cena/výkon, naplánuje spíš nějaké aktivity, které jsou finančně méně náročné 

nebo třeba i bezpečnější.“ 

Populární sport pro masy se tak pomalu proměňuje ve spíše exkluzivní zábavu spojenou se společenským statusem. „Lyžování 

se stává v podstatě prestižní záležitostí,“ říká Durdová. Budoucnost lyžování se tak již zřejmě nebude týkat tak vysokého 

podílu populace. 

Exkluzivní zábava 

O podobném vývoji se přitom hovoří i v alpských - a v zásadě mnohem bohatších - zemích. 

Vášnivou debatu ve Švýcarsku - s výjimkou drobného Lichtenštejnska, země s nejvyšším počtem aktivních lyžařů v přepočtu 

na obyvatele - letos vyvolalo prohlášení uznávaného provozovatele lyžařských areálů Teta Gurtnera. 

Rétorománskému rozhlasu a televizi RTR sdělil, že za deset let bude celodenní jízdenka stát 200 až 300 franků (v současném 

kurzu k české koruně přibližně 5500 až 8000 korun). To by znamenalo zdražení až o více než 200 procent. Jako jeden z 

důvodů pro takovéto navýšení cen podnikatel v zimním turismu uvedl i tlak, který na tuto hospodářskou oblast vytváří 

klimatická změna. 

I tamní experti se shodli na tom, že odhad vůbec nemusí být daleko od reality a že i ve Švýcarsku se lyžování může stát 

sportem pro elity. „Heslo ‚všichni lyžují‘ už platit nebude. V budoucnu budou moci lyžovat pouze bohatí nebo největší lyžařští 

nadšenci. Ostatní si to již nebudou moci dovolit,“ uvedl pro místní list Handelszeitung Jürg Stettler, vedoucí Institutu 

cestovního ruchu a mobility na Univerzitě aplikovaných věd a umění v Lucernu. 

„Lyžařská střediska mají kvůli klimatickým podmínkám mnohem vyšší náklady než v minulosti - mezi ně patří umělé 

zasněžování, které se stává nezbytným, protože máme stále teplejší zimy. I úprava sjezdovek je stále dražší,“ dodal. 

Úbytek lyžařů se pak může jen dále prohlubovat. „Pokud lyžování výrazně zdraží a lyžařů začne ubývat, hrozí, že se spirála 

roztočí, lidé si na to zvyknou a lyžování už skutečně bude jenom pro zájemce a ne tak masové. A myslím si, že tomu se asi 

úplně nevyhneme,“ předpovídá Hurych. 
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4. Alkohol na sjezdovce? Nejpřísnější jsou ve Francii a Itálii 

Online ● novinky.cz (Zprávy / Politika) ● 26. 12. 2024, 12:47 ● Negativní 

Vydavatel: Seznam.cz, a.s. (cz-26168685) ● Autor: Tomáš Volf 

Odkaz: náhled / original 

Alkohol na sjezdovce? Nejpřísnější jsou ve Francii a Itálii 

Alkohol na sjezdovce? Nejpřísnější jsou ve Francii a Itálii 

Svařákem, griotkou nebo bombardinem si na svahu vylepšuje zážitek z lyžování skoro třetina Čechů, jak přiznávají v 

průzkumech. Kdo přebere, ohrožuje sebe i ostatní. V některých zemích, jako jsou Francie či Itálie, přitom platí prakticky nulová 

tolerance alkoholu. Hrozí vysoké pokuty či potíže s pojištěním. 

Během lyžování se na svahu napije alkoholu téměř čtvrtina žen, a mužů dokonce 40 procent. Čeští lyžaři nad 55 let věku si 

skleničku dají dokonce v polovině případů, ukázal průzkum ERV Evropské pojišťovny. 

V něm celkem 27 procent Čechů, kteří se tuto sezonu chystají na hory, uvedlo, že svařák nebo třeba bombardino tvoří 

neodmyslitelnou součást zážitku na svahu. Alkohol ale zhoršuje pozornost, rovnováhu, reakční dobu a vidění, což zvyšuje 

riziko nehody. 

V Česku a na Slovensku není žádný zákonný předpis, který by alkohol na sjezdovkách upravoval, záleží na pravidlech 

provozovatelů svahů. 

„Ve skiareálech lze kontrolu případně podnapilých osob realizovat obsluhou lanovek a vleků, případně pracovníky lyžařské 

hlídky, kteří mohou v extrémních případech i zneplatnit skipas nevhodně se chovající osobě nebo přivolat hlídku policie,“ řekl 

Právu ředitel Asociace horských středisek Libor Knot. 

„Lyžaři by si měli zjistit, jaká pravidla konzumace alkoholu platí, protože tolerance alkoholu se v jednotlivých zemích liší,“ 

upozornil Vlastimil Divoký z ERV Evropské pojišťovny. 

Například ve Francii platí nulová tolerance alkoholu při lyžování. Jakékoliv množství alkoholu v krvi automaticky znamená vinu 

při nehodě a hrozí pokuta až do výše 15 tisíc eur (375 tisíc korun), v krajních případech může jít až o rok vězení. 

Ne víc než dvě piva 

„V populární Itálii je tolerance alkoholu do 0,4 promile. Jsou zde prováděny namátkové kontroly a v případě překročení dané 

hranice hrozí pokuta ve výši 250 až tisíc eur čili až 25 tisíc korun, vykázání ze sjezdovky a odebrání skipasu bez náhrady,“ sdělil 

mluvčí pojišťovny VZP Vlastimil Sršeň. 

Zmíněných 0,4 promile jsou orientačně dvě piva. 

Mluvčí připomněl, že od roku 2022 musí mít lyžaři v Itálii sjednané pojištění odpovědnosti za škody. To se na sjezdovkách 

kontroluje a není radno to podceňovat, protože při zavinění úrazu může jít odškodné do milionů korun. 

V případě překročení 0,8 promile alkoholu jsou v Itálii pokuty vyšší a zároveň se jedná rovnou o trestný čin. Hrozí taky odnětí 

svobody až na rok. 

Ve Švýcarsku, Rakousku a Slovinsku se lze setkat s namátkovými testy lyžařů na alkohol ze strany policie. V těchto zemích 

jinak platí pravidla jako v Česku. 

Pojišťovna VZP toleruje alkohol do jednoho promile, ovšem za současné podmínky, že nedošlo k porušení místních zákonů a 

vyhlášek. 

Každá pojišťovna má svoje podmínky, záleží i na ceně pojištění. Třeba AXA nabízí připojištění „Drink povolen“ na úrazové 

výlohy, které platí do 0,8 promile, což odpovídá zhruba čtyřem pivům. 

„Alkohol i jiné návykové látky jsou ve výlukách. Pokud se lyžař nebo snowboardista na sjezdovce zraní a lékařská prohlídka, 

kterou lékař vykoná, v jeho krvi stopy alkoholu objeví, musí počítat s tím, že pojišťovna odmítne účet za léčbu proplatit buď 

celý, nebo ho proplatí jen v omezené míře,“ upozornila Pavlína Adámková, mluvčí Generali České pojišťovny. 

„Totéž platí v situaci, kdy lyžař pod vlivem zraní někoho jiného,“ dodala. 

Držte se na sjezdovce 

https://app.mediaboard.com/article/3655629670/ce55ef6fa44f5e9c36be?query=%22asociace+horsk%C3%BDch+st%C5%99edisek%22+OR+asociace%2Bhorsk%C3%BDch%2Bst%C5%99edisek+OR+%22ahs%22+OR+%22libor+knot%22+OR+libor%2Bknot&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3Mzg0MTc4ODUsIndpZCI6NDMxNCwiYWlkIjozNjU1NjI5NjcwfQ.3Q3uinPIUczyMm2I5q3DtnqyFh7qt194gXIs6Po-W7E
https://www.novinky.cz/clanek/ekonomika-lyzovani-alkohol-tolerance-cr-italie-francie-40501655
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Vedle překročení míry alkoholu jsou podle pojišťoven dalším možným nešvarem karamboly, při kterých pojištěný porušil jiné 

zákony nebo místní nařízení a zákazy. 

„Typické jsou úrazy, které se stanou těm lyžařům a snowboardistům, již nerespektují značení a například jezdí pod lanovkou, 

lesem a podobně,“ podotkla Pavlína Adámková z Generali České pojišťovny. 

Kdo chce jezdit mimo sjezdovky, měl by to dělat ideálně v takzvaných freeride zónách, jež jsou k tomu určené. A také si 

sjednat speciální, a tedy dražší pojištění pro rizikové nebo extrémní sporty. To se týká nejen freeridu, ale i běžkování či 

skialpinismu ve volném terénu nebo snowkitingu, což je snowboarding do kopce s pomocí draka – padáku. 

Některé sporty pojišťovny nepojistí vůbec, případně lze poptat individuální nabídku. Individuálně jde pojistit třeba heliskiing, 

což je lyžování ve volném terénu po vysazení z helikoptéry. 

Náklady spojené s úrazem v zahraničí mohou dosahovat velmi vysokých částek. Zásah horské služby s nasazením vrtulníku, 

který se v posledních letech stal běžným, stojí podle údajů ERV přibližně 150 tisíc korun. 

Cena hospitalizace, ať už ve veřejné, nebo soukromé nemocnici, se pohybuje mezi 130 a 190 tisíci korun. I ambulantní 

ošetření, jako například zlomenina ruky nebo nohy, může vyjít na zhruba 30 tisíc korun. 

S alkoholem na lyžích to není radno přehánět. 

Autor: Tomáš Volf 
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5. Volné pokoje ještě jsou 

Televize ● HLAVNÍ ZPRÁVY (Prima televize) ● 26. 12. 2024, 19:14 ● Neutrální 

Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o. (cz-48115908) 

Odkaz: náhled 

Volné pokoje ještě jsou 

Eva HECKO PERKAUSOVÁ, moderátorka: 

Pokud jsou mezi vámi tací, kteří stále nemají na Silvestra program a rádi by někam vyrazili, tak pro vás máme dobrou zprávu. 

Silvestrovské ubytování je možné na horách stále sehnat. Luxusnější hotely sice hlásí téměř vyprodáno, ale ty menší pořád 

mají volné pokoje. 

Petr SUCHOŇ, moderátor: 

Taky něco dodám. Kapacity se přitom liší středisko od střediska. Více možností je tam, kde je méně sněhu. 

Tomáš POLÁK, reportér: 

Špindlerův Mlýn, Pec pod Sněžkou, Boží Dar a další známá horská střediska. Strávit tam Silvestra stále mnoho lidí považuje za 

výjimečný zážitek a odpovídá tomu i zájem o ubytování v tamních hotelích. 

Martin VENGLÁŘ, předseda spolu Hoteliéři Krkonoše, ředitel Aparthotelu Svatý Vavřinec: 

Protože se nám opravdu vyvedlo počasí. V Peci pod Sněžkou už zbývají jednotky volných pokojů. 

Tomáš POLÁK, reportér: 

A podobná situace i v Krušných horách. Silvestrovští hosté začnou v naprosté většině případů přijíždět během nadcházejícího 

víkendu. 

Luděk HOLINKA, ředitel Hotelu Praha, Boží Dar: 

Máme zaplněný silvestr. Je to tak půl napůl, Češi i Němci a Holanďani. Pár posledních pokojů samozřejmě zbývá. 

Libor KNOT, ředitel Asociace horských středisek ČR: 

Ty hotely, které jsou nejblíž sjezdovkám nebo v centru nebo nejlepší poměr cena výkon tak můžou být plné, ale určitě se 

místo sehnat dá. 

Tomáš POLÁK, reportér: 

Volné pokoje se dají najít i v menších penzionech. A další variantou ubytování jsou pak apartmány. Ty v posledních letech na 

horských svazích rostou jako houby po dešti. Stejně tak stále více lidí pronajímá své chalupy. Je ale potřeba hledat. Hlavně na 

sociálních sítích a ubytovacích serverech. Horská střediska totiž většinou jejich seznam včetně třeba volných ubytovacích 

kapacit nenabízejí. 

Martin VENGLÁŘ, předseda spolu Hoteliéři Krkonoše, ředitel Aparthotelu Svatý Vavřinec: 

Oblastní obsazenost bude určitě hodně přes 90 %. 

Tomáš POLÁK, reportér: 

Méně lidí a tím i víc volných pokojů zájemci určitě najdou tam, kde je teď míň sněhu. Zkrátka záleží na prioritách a to platí i o 

peněžence. Tak třeba cena ubytování přes silvestrovskou noc se v okolí Špindlerova Mlýna pohybuje od zhruba pěti do 30 000 

korun za dvoulůžkový pokoj. 

https://app.mediaboard.com/article/3658329085/1c2999e1b8b255a4d88b?query=%22asociace+horsk%C3%BDch+st%C5%99edisek%22+OR+asociace%2Bhorsk%C3%BDch%2Bst%C5%99edisek+OR+%22ahs%22+OR+%22libor+knot%22+OR+libor%2Bknot&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3Mzg0MTc4ODUsIndpZCI6NDMxNCwiYWlkIjozNjU4MzI5MDg1fQ.h2iXQdDxpsaMV9nb85Cx-YjdmDsSbuF4n_jqsq_OljI
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6. Studio ČT24 

Televize ● Studio ČT24 (ČT24) ● 30. 12. 2024, 10:00 

Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE (cz-00027383) 

Odkaz: náhled 

[strojový přepis] …Bez něj to už dnes podle ředitele asociace horských středisek Libora Knota nejde. Právě i díky umělému 

sněhu jsou resorty na českých horách připraveny taky na Silvestr. I na tento vytížený den jsou kapacity stále volné. Ty zprávy, 

které mám, tak hovoří třeba o obsazenosti.… 

Na českých horách od nadmořské výšky 800 metrů leží většinou víc než deset cm sněhu. Ten by měl vydržet až do konce roku. 

Střediska i přesto musela na sjezdovkách použít umělý sníh. Bez něj to už dnespodle ředitele asociace horských středisek 

Libora Knota nejde. Právě i díky umělému sněhu jsou resorty na českých horách připraveny taky na Silvestr. Ina tento vytížený 

den jsou kapacity stále volné. Ty zprávy, které mám, tak hovoří třeba o obsazenosti. Teď, když se už bavíme o tom víkendu 

silvestrovském nebo víkendu, ale v tom období, tak je to od 85 % do 90 % obsazenosti. Čili nikde to není 100. Takže dalo by se 

určitě najít místo i pro ty, kteří se rozhodli takto na poslední chvíli. Bez technického sněhu už se dneska nedá lyžovat a to platí 

nejenom v Čechách, ale i v Alpách. To znamená, že střediska čekala na první mrazy, které přišly na konci listopadu a kdy to šlo 

každou hodinu, využívali k tomu, aby připravili technický sníh. Je jenom otázka, že ne všude mají připravené všechny km 

sjezdových tratí a nejedou všechna dopravní zařízení, protože je to v závislosti na tom, jak se jim podařilo připravit celé to 

středisko. Ale v každém případě platí, že většina jak středisek, taky sjezdových tratích funguje tak, že po dlouhé době si myslím, 

že jsou tady vánoční a silvestrovské svátky, které jsou na hlediska návštěvníka jaksi velmi podařené. 

 

https://app.mediaboard.com/article/3681864197/68ba237918e3a5503a0d?query=%22asociace+horsk%C3%BDch+st%C5%99edisek%22+OR+asociace%2Bhorsk%C3%BDch%2Bst%C5%99edisek+OR+%22ahs%22+OR+%22libor+knot%22+OR+libor%2Bknot&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3Mzg0MTc4ODUsIndpZCI6NDMxNCwiYWlkIjozNjgxODY0MTk3fQ.TUZihVsD2fbtEirklpGN9z8HXEzEc1rPknBnWENz5KY
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7. Studio ČT24 

Televize ● Studio ČT24 (ČT24) ● 31. 12. 2024, 3:10 

Vydavatel: ČESKÁ TELEVIZE (cz-00027383) 

Odkaz: náhled 

Na českých horách od nadmořské výšky 800 metrů leží většinou víc než deset cm sněhu, na hřebenech nejvyšších hor to je 40 až 

90 cm. Vyplývá to z údajů Českého hydrometeorologického ústavu. O podmínkách pro lyžaře i možnostech ubytování na českých 

horách jsme hovořili s ředitelem asociace horských středisek Liborem knotem. 

Zimní sezona je samozřejmě na začátku, nicméně jak to zatím vypadá, je všude dost sněhu. Tak ten začátek prosince byl takový 

krkolomný, ale od víkendu 7. prosince už ta větší střediska se rozjela. V tuto chvíli jsou ty podmínky skvělé, protože byť, jak jste 

zmínila inverze, tak z hlediska návštěvníka to jaksi je spíš to pozitiní, protože je krásné sluníčko, v noci minus čtyři, přes den to 

vyleze lehce nad nulu, takže sezona je zatím dobrá. Je to samozřejmě obtížné z toho úhlu pohledu provozovatelů, protože ty 

podmínky pro přípravu těch sjezdových tratí zatím nejsou úplně ideální.  

To znamená, jaká je kvalita sněhu? Spíše převažuje přírodní anebo právě střediska spíš vyrábějí technický sníh? Bez technického 

sněhu už se dneska nedá lyžovat a to platí nejenom v Čechách, ale i v Alpách. To znamená, že střediska čekala na první mrazy, 

které přišly na konci listopadu a kdy to šlo každou hodinu využívali k tomu, aby připravili technický sníh. On má totiž kvality tak 

i v tom slova smyslu, že vydrží víc, nejenom co se týče nějakých teplot, ale i co se týče tlaku. To znamená, pak jsou ty sjezdovky 

rovnější, takže je to mix od těch sedmi set, osmi set metrů jsou i venku přírodní sníh, což je super pro zábavu tu ostatní, to 

znamená běžky, sáňky s dětmi, bobování apod. A je to jenom o tom připravit ten sníh jak nahoře, tak dole, což s tou inverzí je 

taková trošku alchymie.  

A teď na konci roku jsou v provozu všechna zimní střediska v tuzemsku. Nedá se říct, že všechna, ale drtivá většina. Je to dejme 

tomu přes 80 %, takže všechna ta střední, větší určitě fungují. Je jenom otázka, že ne všude mají připravené všechny km 

sjezdových tratí a nejedou všechna dopravní zařízení, protože je to v závislosti na tom, jak se jim podařilo připravit celé to 

středisko. Ale v každém případě platí, že většina jak středisek, taky sjezdových tratí funguje tak, že po dlouhé době si myslím, že 

jsou tady vánoční a silvestrovské svátky, které jsou na hlediska návštěvníka jaksi velmi podařené.  

Teď k ubytování. Jaké máte zprávy o obsazenosti horských středisek, horských chat? Možná tedy jsou ještě někde volné kapacity 

ubytování na Silvestra, na Nový rok.  

Já si myslím, že určitě jsou ty zprávy, které mám, tak hovoří třeba o obsazenosti teď, když se už bavíme o tom víkendu 

silvestrovském nebo víkendu, ale v tom období, tak je to od 85 % do 90 % obsazenosti, čili nikde to není 100. Takže dalo by se 

určitě najít místo i pro ty, kteří se rozhodli takto na poslední chvíli.  

Jaké novinky připravila například horská střediska a ski areály na letošní sezonu? Například jsem zaznamenala novou lanovku v 

Deštném v Orlických horách. Ještě něco?  

Tak kromě těch celoročních aktivit, což jsou třeba nové apartmány hotelového typu se veškerým tím zázemím na Dolní Moravě, 

tak jsou to tyto dvě lanové dráhy, o kterých jste hovořila. A pak je to zejména dlouhodobá činnost a investice do technického 

zasněžování, zejména do akumulačních nádrží a do dalších věcí, které nejsou možná až tak vidět, ale jsou pro ten provoz toho 

střediska zásadní. A pak je to samozřejmě ten segment služeb, to znamená různé gastro provozy, půjčovny, vylepšování dětských 

řez, školek apod. 

Já jsem zaznamenala, že vylepšené zasněžování hlásí například skiareál Monínec. Ski areál Dolní Dvůr, skiareál Plešivec v 

Krušných horách taky tanvalský, Špičák, severák, bedřichovský areál, Herlíkovice. Já vím, že to je technická věc, nicméně co to 

znamená vylepšené zasněžování?  

Tak jednak je tady technický vývoj jako asi všude jinde v oborech. To technické zařízení, které máte k dispozici třeba před 15 lety, 

kdy by se pořídilo teď, tak je o nějakých 15 až 30 % efektivnější, případně pokud tu manuální obsluhu vyměníte za 

automatizovaný systém, který má všechna data o vlhkosti vzduchu, teplotách, tak ta efektivita zase roste nahoru. Akumulační 

nádrže sbírají vodu, její nadbytek a naopak. Potom si počkáte při tom, když máte tu akumolačku na třeba minus 8 °C, kdy zase 

výroba toho sněhu je násobně lepší. Nebo do roleb se montují zařízení, které umí měřit tu výšku sněhu. Takže to jsou všecko věci, 

které zvyšují efektivitu a ve své podstatě šetří potom ty náklady, jak energii, naftu a podobné věci.  

Jak je to letos s cenami skipasů? Drží se plus minus třeba na loňské úrovni?  

https://app.mediaboard.com/article/3686656516/a50e6e9f1928592329cd?query=%22asociace+horsk%C3%BDch+st%C5%99edisek%22+OR+asociace%2Bhorsk%C3%BDch%2Bst%C5%99edisek+OR+%22ahs%22+OR+%22libor+knot%22+OR+libor%2Bknot&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE3Mzg0MTc4ODUsIndpZCI6NDMxNCwiYWlkIjozNjg2NjU2NTE2fQ.7WnAtnnBFzzF7gefpdth6rSnQIWAKKOpBHGJCd6bXJk
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Ano, my když jsme dělali takový průzkum těsně před sezonou, tak nám vyšlo, že dvě třetiny středisek v Česku zůstávají v 

podstatě na loňských cenách, což je skvělá zpráva. Opravdu popravdě řečeno trošku nečekaná. Nějaká část jde mírně nahoru, ale 

dejme tomu o 3 % a jsou i místa, kde došlo dokonce ke zlevnění, takže dá se říct, že lyžujeme za podobné ceny jako v loňském 

roce.  

Jaká situace v Jeseníkách, třeba i navzdory nedávným povodním jsou horská střediska v tom provozu pro zimní sezonu? 

Je to podobné v rámci celé ČR. Možná ten sever je na tom malinko líp, ale neznatelně jedou prostě střediska ve všech po hřích, 

které si dovedeme v rámci ČR představit, včetně Jeseníků. Tam ta největší, to znamená Dolní Morava, Karlov, Červenohorské 

sedlo, Ramzová, ty nabízí přes 6 km tratí, každé z nich i víc a kromě nich jedou mnoha další. Takže i Jeseníky fungují a 

samozřejmě i v rámci té podpory, která tam je popovodňové, co se týče Borů na ubytování, je možné toho využít. Problematické 

bývá na českých horách parkování.  

Zrovna o víkendu na některých místech doprava kolabovala. Kde to bývá nejkomplikovanější a taky co s tím?  

Já bych to řekl spíš naopak. Ono je to vždycky, dalo by se to spočítat možná prstech jedné ruky, kde k tomu dochází, ale ono to 

tam dochází pravidelně. Je to prostě špičková sezona. Tak jak se špatně parkuje před nákupními centry před Vánoci, tak holt toto 

období mezi svátky je maximální špičkou pro ta místa. Na druhou stranu my tady máme přes sto lyžařských areálů, ve kterých 

drtivé většině to fungovalo dobře, ale pokud už se teda bavíme o těch, kde k těm komplikacím došlo, tak si myslím, že ta 

střediska dělají všechno pro to, jednak informačním systémem, jednak zaměstnanci, kteří řídí ten provoz na parkovištích i tím, že 

nasazují třeba speciální skibusy, jako tady ve Špindlerově Mlýně jezdil podél té silnice, kde se parkovalo. Takže je to prostě holt 

období, které je takto exponované, ale není řešením udělat jednou tak velká parkoviště pro pár dní v roce, protože samozřejmě to 

by musela tomu odpovídat i celá ta další infrastruktura, což není možné.  

Jak přehledně jsou značeny české ski areály?  

Pokud přijde návštěvník třeba do nějakého areálu poprvé, všude se velmi rychle zorientuje. Já si myslím, že to je takovou 

stavovskou ctí každého toho provozovatele, respektive i ty obce a všech těch podnikatelů, kteří tam fungují, aby ten návštěvník, 

který je tam poprvé, se podívali na tu situaci jeho očima a dokázali nasměrovat, dát všechny informace, které potřebují. Takže 

určitě se to vylepšuje. Jsou v tomto směru dokonce i nějaké dotace, což o tom zbytku fungování v cestovním ruchu moc říct nelze. 

Ale tyto informační systémy mají zelenou a vylepšují se neustále, takže si myslím, že i po této stránce to je nějaká věc, která je 

potřebuje. 


